
MOC DUCHOVNÍCH MUŽŮ – 2 

 

Před týdnem jsme se společně vypravili na společnou cestu, na níž budeme 

postupně odhalovat moc (a snad i význam) duchovních mužů. Na minulé 

slovo jsem měl hned několik ohlasů, nebo spíše otázek, které se týkaly 

okamžiku, v němž měl Abraham obětovat svého vytouženého syna Izáka. Pro 

mnohé je tento příběh matoucí a vlastně nepřijatelný. Je vůbec možné, že by 

Bůh vyžadoval na člověku, nad to svém vyvoleném služebníkovi, lidskou oběť? 

 

Na přání některých a pro hlubší porozumění nám tedy nezbývá nic jiného než se 

u tohoto příběhu ještě jednou zdržet. Pojďme si ho dát do souvislosti s dalšími 

příběhy. Ale nejprve si ve stručnosti povězme, co tomu předchází. 

 

Vy, kdo jste si něco přečetli o Abrahamově povolání a putování, víte, že měl 

ještě jednoho staršího syna. Byl to syn touhy – Ismael. Praotec Abraham tohoto 

syna počal se Sářinou otrokyní Hagar. Neměl to nikdy v úmyslu, nýbrž tak 

učinil na přání své ženy. Sára byla přesvědčena o tom, že ve svém věku nemůže 

mít dítě. (Jen pro informaci, podle záznamu z hliněných tabulek, které se našly 

z té doby, to byla obvyklá praxe – pokud zákonná manželka či paní domu 

nemohla mít dítě, pak její otrokyně dítě, které počala s pánem domu, porodila 

své paní takříkajíc „do klína“.) 

 

Ismael se narodil v době, kdy Abrahamovi bylo 86 (Sára byla o deset let mladší) 

a již asi jedenáct let pobýval v Kenaanu. Chlapec vyrůstal vedle otce, který do 

něho vkládal své velké naděje. Jistě i proto, když Abrahamovi Bůh připomíná 

syna zaslíbení, praotec pronese následující prosbu: „Kéž by Ismael žil v tvé 

blízkosti!“ Když bylo Ismaelovi třináct let, je na Boží příkaz obřezán stejně jako 

jeho otec a všichni muži z Abrahamova domu. 

 

Uplyne několik let, Sára a Abraham se dočkají syna zaslíbení Izáka. A na 

slavnosti odstavení (tedy slavnost, kdy se dítě přestává kojit, a kromě matky se 

jeho výchově začíná věnovat i otec) se zhroutí dosavadní rodinná idylka. 

Izákovi jsou právě tři roky, když Ismael dává průchod své žárlivosti. Mladšího 

nevlastního bratra popichuje a ponižuje. To by pochopitelně rozzuřilo kdejakou 

matku – a Sára, přátelé, není žádnou výjimkou. Nechá z Abrahamovy 

pospolitosti vyhnat Ismaele a jeho matku Hagar, a odůvodňuje to slovy, že 

„se syn otrokyně se přeci nestane spoludědicem jejího syna Izáka“. Jako by 

zapomněla, že právě z její vlastní iniciativy „Hagar porodila Ismaele své paní 

do klína“. Inu, mateřská láska může být někdy něžná a jindy až hororově 

drsná a děsivá. 

 

 



Jeden drobný postřeh: patriarcha Abraham, který rozhoduje o druhých, kterého 

všichni poslouchají, jehož si váží okolí a on sám rozmlouvá s Bohem, takříkajíc 

„sklapne kufry“ před svojí manželkou a bez námitky jde a udělá, co si Sára 

přeje. 

 

Čteme, že Abraham se velice trápí. No, aby ne, když má vyhnat svého syna, 

kterého učil všemu, co dělal. Čteme, že se zde projevuje jeho laskavost, 

protože je vybaví na cestu jídlem a pitím. 

 

A pak „vloží dítě na ramena Hagar“ a propustí je. Jen těžko si dokážeme 

představit, jak si Hagar na ramena bere šestnáctiletého klacka. To by mohla 

možná jen matka vzpěračka. Ale dá se tomu porozumět tak, že Abraham svou 

otcovskou autoritu nyní přenáší na ramena matčina, tedy na Hagar. Nutno 

dodat, že syna i jeho matku propouští v pustině, nikoli v kultivované krajině či 

v sousedství města. 

 

Bible nám nedává explicitní odpověď na to, zda propuštění Isamele a Hagar 

bylo dobré či špatné. Nicméně do Abrahamova trápení a lítosti, vstupuje Bůh  

a praotce ujistí, že veliký národ učiní ze syna zaslíbení Izáka, ale zároveň to 

dobře dopadne i s Ismaelem (i z něho vzejdou knížata, byť budu sloužit 

potomkům mladšího bratra).  

 

Když si tento příběh dáme do souvislosti s tím následujícím, najednou nám 

dojde, že zde Abraham v určitém smyslu obětoval už svého prvního syna – na 

příkaz své manželky. A nyní se dostáváme k našemu tolik matoucímu příběhu, 

který máme zaznamenaný v 22, kapitole knihy Genesis, z níž nyní přečtu 

prvních 14 veršů: 

 

Po těch událostech chtěl Bůh Abrahama vyzkoušet. Řekl mu: „Abrahame!“ Ten 

odvětil: „Tu jsem.“ 

A Bůh řekl: „Vezmi svého jediného syna Izáka, kterého miluješ, odejdi do země 

Mórija a tam ho obětuj jako oběť zápalnou na jedné hoře, o níž ti povím!“ 

Za časného jitra osedlal tedy Abraham osla, vzal s sebou dva své služebníky  

a svého syna Izáka, naštípal dříví k zápalné oběti a vydal se k místu, o němž mu 

Bůh pověděl. Když se Abraham třetího dne rozhlédl a spatřil v dálce to místo, 

řekl služebníkům: „Počkejte tu s oslem, já s chlapcem půjdeme dále, vzdáme 

poctu Bohu a pak se k vám vrátíme.“ Abraham vzal dříví k oběti zápalné a vložil 

je na svého syna Izáka; sám vzal oheň a obětní nůž. A šli oba pospolu. Tu Izák 

svého otce Abrahama oslovil: „Otče!“ Ten odvětil: „Copak, můj synu?“ Izák se 

otázal: „Hle, oheň a dříví je zde. Kde však je beránek k zápalné oběti?“ Nato 

Abraham řekl: „Můj synu, Bůh sám si vyhlédne beránka k oběti zápalné.“ A šli 

oba spolu dál. 



Když přišli na místo, o němž mu Bůh pověděl, vybudoval tam Abraham oltář, 

narovnal dříví, svázal svého syna Izáka do kozelce a položil ho na oltář, nahoru 

na dříví. I vztáhl Abraham ruku po obětním noži, aby svého syna zabil jako 

obětního beránka. Vtom na něho z nebe volá Hospodinův posel: „Abrahame, 

Abrahame!“ Ten odvětil: „Tu jsem.“ A posel řekl: „Nevztahuj na chlapce ruku, 

nic mu nedělej! Právě teď jsem poznal, že jsi bohabojný, neboť jsi mi neodepřel 

svého jediného syna.“ Abraham se rozhlédl a vidí, že vzadu je beran, který uvízl 

svými rohy v houští. Šel tedy, vzal berana a obětoval jej v zápalnou oběť místo 

svého syna. Tomu místu dal Abraham jméno „Hospodin vidí“. Dosud se tu říká: 

„Na hoře Hospodinově se uvidí.“ 

 

Uplyne řada let, Izákovi je kolem šestnácti let a Abraham prožije „de ja vu“ – 

tedy situaci velmi podobnou té, kterou už jednou zažil.  Jenže tentokrát nemá 

syna vyhnat, nýbrž obětovat, a nechce to po něm rozzuřená manželka, nýbrž 

Bůh, který Abrahama povolal, provázel, ochraňoval ho a žehnal mu. 

 

První postřeh, který můžeme vytěžit z tohoto příběhu: Bůh Abrahama volá 

jeho jménem a tak, že ho Abraham slyší. A to se děje v příběhu hned dvakrát. 

 

Druhý postřeh: Bůh ví a vidí, že Abraham svého syna Izáka miluje. (A my 

najednou nabýváme přesvědčení, že nejinak tomu bylo s Abrahamovou 

otcovskou láskou i v případě Ismaele.) 

 

Třetí postřeh: Abraham poslechne. Se Sárou se neporadí, dokonce ji ani nic 

neprozradí. Ale připraví si na cestu dříví – to je okamžik, kdy se možná  

o celém podniku a zkoušce poslušnosti rozhoduje. Čas při štípání dříví vám 

zároveň poskytuje čas přemýšlet nad tím, co bylo, nebo co bude… A ještě jedna 

věc – ten příběh je pro nás doslova přesycený emocemi, a to mnohem víc než 

bublinková limonáda, když s ní zatřepete a otevřete ji. Ale všimněme si, jak 

úsporně Abraham s emocemi nakládá. Vždyť v něm muselo všechno řvát: „Dal 

jsi mi, Hospodine, syna, a teď mi ho chceš zase vzít?“ 

 

Čtvrtý postřeh: Když patriarcha dorazí téměř na místo, ponechává na cestě 

doprovod a na horu vystupuje už jen se synem a otepí dřeva. Jeho prohlášení je 

však pozoruhodné: „Počkejte tu s oslem, já s chlapcem půjdeme dále, vzdáme 

poctu Bohu a pak se k vám vrátíme.“ A nabízí nám v podstatě tři možné 

odpovědi: Buď si Abraham „lže do kapsy“, protože se pomátl na rozumu, nebo 

popírá skutečnost ze strachu, aby ho doprovod nezadržel, anebo Bohu 

důvěřuje, že mu obětovaného syna nějakým způsobem navrátí… Do hlavy 

patriarchovi nevidíme, takže doopravdy nevíme. Ale je to jakési první vyjádření 

nebo náznak víry v možnost vzkříšení z mrtvých. 

 

 



Pátý postřeh: syn otci naprosto důvěřuje, ale nebojí se ptát, kde je teda ten 

beránek k zápalné oběti. A otce mu odpovídá: „Můj synu, Bůh sám si vyhlédne 

beránka k oběti zápalné.“ A pak mlčí a pokračují v cestě. O čem asi po této 

otázce a odpovědi přemýšlí Izák? Co se honí hlavou Abrahama? Jaký vnitřní 

zápas ti dva podstupují? Možná jim můžeme porozumět my, kdo jsme se 

museli vzdát nějaké své celoživotní vize, kdo jsme museli pohřbít své 

hýčkané sny, či kdo jsme se museli rozloučit s tím, kdo nám byl drahý. 

 

Šestý postřeh: V jakékoliv krizi je velmi důležité nepřeslechnou Boží hlas. 

Izák už ví, jak to nejspíš skončí, neboť leží svázán na hranici dřeva. Otec bere 

nůž do ruky, ale je na poslední chvíli zadržen hlasem Božího posla. A tak na 

místo syna na hranici pokládá berana, který je o kousek dál za rohy zachycen 

v křoví. 

 

Čteme, že … tomu místu dal Abraham jméno „Hospodin vidí“. Dosud se tu 

říká: „Na hoře Hospodinově se uvidí.“ 

 

Můžeme se jen dohadovat, jak velký vliv má tato zkušenost na Izáka. Jen 

představa toho, že táta mě byl ochoten obětovat, protože Bůh ho o to požádal, 

zní dost děsivě. A ano, určitě to mělo vliv na Izákovo jednání i charakter, ale  

o tom si povíme trochu víc příště. 

 

Dodám ještě tři pohledy na celou věc: 

 

Zaprvé, Izák na sobě prožil nevídanou věc – on, ačkoli o něm nečteme nic 

negativního a byl zřejmě bez úhony, měl být obětován. Obrazně se díval smrti 

do očí, a přesto byl zachráněn a vykoupen – Božím zásahem a tím beranem 

v křoví. 

 

Zadruhé, na hoře Moria, na jejímž okrsku leží i Jeruzalémská Chrámová hora  

(a tady se držím tradičního pohledu), došlo nakonec ke skutečné oběti, kdy Bůh 

Otec obětoval svého Syna (toho Beránka Božího, jak o něm mluví apoštolové 

Petr, Pavel či Jan), aby naplnil Zákon, který říká, že mzdou hříchu je smrt. My 

sami jsme ve stejné pozici jako Izák – jsme na poslední chvíli zachráněni  

a vykoupeni. 

 

A nakonec, tedy zatřetí, jedna aktualizace do naší doby. Mluvil jsem s několika 

přáteli terapeuty (z Čech i Moravy), kteří mi říkali, jak strašně narostly 

psychické problémy mezi dětmi. Mnohé děti postrádají smysl života, další 

sahají k sebepoškozování, jiné reagují na šílené výzvy na TikToku, hraničící se 

zdravým rozumem, a některé děti dokonce mluví o odchodu z tohoto života. 

Nárůst pozorovaných problémů u mladých za poslední dobu je asi 300%! 

 



Ptal jsem se přátel, v čem vidí příčinu a jaké je podle nich řešení. Zde jsou jejich 

odpovědi. 

 

Příčinu vidí zejména v období covidu – podle nich jsme obětovali generaci 

dětí ze strachu před vlastním ohrožením života a ze strachu ohrožení života 

starých rodičů. (Já jen dodávám, že teď nemluvím o tom, kdo a kdy udělal 

chybu, co bylo špatně, jestli to bylo nebo nebylo zákonné jednání. To nechávám 

v tuto chvíli zcela stranou.) Jde o to, že jsme bez rozmyslu poslechli nařízení, 

které dejme tomu v první vlně uzávěry možná nějaký smysl měla, ale při 

druhém uzávěru společnosti šlo o nařízení vysloveně devastující. 

 

Když to vztáhnu k našemu dnešnímu příběhu – tak na rozdíl od Abrahama jsme 

k takové oběti nebyli vyzváni, a přesto jsme ji udělali. Je nutné si přiznat 

selhání. Je čas o tom v církvi zcela otevřeně mluvit. Jen málo jsme v té 

nejisté době hledali cesty života. A teď se navíc tváříme, jako by se nic 

nestalo. Své děti jsme izolovali, zavřeli je doma, posadili k počítačům a 

mobilům a moc se o ně nestarali. Mnohé děti, dospívající a mladí dospělí mluví 

o tom, co by se dalo nazvat sociálním odtržením (strachem, úzkostí). Mnohdy 

postrádají smysl jakéhokoliv svého snažení. Cítí se odstrčení, nemilovaní, 

přehlížení. Je mi to líto, a kéž nám to mohou odpustit. (Pokud se to netýká 

tvých dětí, tak si pogratuluj a buď za to vděčný. Mám celkem dobrou naději, že 

děti z našeho společenství tu dobu nepřestály nakonec tak špatně, jako jiné. 

Jenže je docela hodně dětí, které to těžce poznamenalo. Někteří terapeuti si 

myslí, že se z toho tato generace bude vzpamatovávat hodně-hodně dlouho.) 

 

Nemyslím si, že je to jediná a univerzální odpověď na to, co se děje s mladými  

a co se děje i s námi. Jistě se to nevztahuje na všechny děti, dospívající a mladé 

dospělé. Nicméně smysluplná odpověď to je. 

 

A řešení? Také není univerzální, ale přeci jenom nějaký dobrý směr ukazuje: 

Dětem dlužíme svou lásku, přijetí, přítomnost, naději i obyčejné lidské 

objetí. Zkusme to napravit. Buďme tu pro ně a mějme svou náruč otevřenou. 

 

Oni nemusí být víc obětováni, protože i za ně už byla přeci ta nejvyšší oběť 

dávno zaplacena! 

 

Ámen. 

 

Petr Plaňanský (KS Nymburk 10.9.2023)  


